

WHATEVER - "Whatever the weather. We must move together." Towards an environmental history of the post-WWII relations of the U.S.A. and Austria.

Abstract:

The project is part of a larger research plan dealing with the relevance of the Marshall Plan for the cultural construction of Austrian landscapes. The project asks if and how extreme weather conditions influenced the implementation and design of the Marshall Plan. It is assumed that experts reacted on the 'Dürresommer 1947' [drought summer, R.G.] against the backdrop of New-Deal-related Dust Bowl experiences in the Great Plains. The concept of 'Middle Ground'-situations enables to conceptualize the Marshall Plan as encounter in which the social construction of national 'nature' was negotiated by experts. The project is devoted to a research stay in the National Archives, Washington, D.C., U.S.A. Its results shall be published in a peer reviewed journal in 2017.

Zusammenfassung:

Das Projekt ist Teil eines größeren Forschungsvorhabens, das sich der Bedeutung des Marshall-Plans für die kulturelle Konstruktion der österreichischen Landschaften widmet. Das Projekt fragt, ob und wie extreme Wetterbedingungen, die Umsetzung und Gestaltung des Marshall-Plans beeinflussten. Es wird angenommen, dass US-Experten auf den "Dürresommer 1947" vor dem Hintergrund der Erfahrung der Dust Bowles in den Great Plains/USA reagierten. Die Begegnungen der Experten im Zuge der Verhandlungen des Marshall Plans werden als "Middle Ground"-Situationen konzipiert, innerhalb derer nationale Naturbilder ausgehandelt wurden. Im Zuge eines Forschungsaufenthalt in den National Archives, Washington, D. C., U. S. A. soll Archivmaterial gesammelt und 2017 in einem Peer-Review-Journal veröffentlicht werden.

Fact Sheet:

Fellow: Mag. Robert Groß, robert.gross@aau.at

Alpen-Adria-Universität Klagenfurt-Graz-Wien, IFF-Faculty for Interdisciplinary Studies, Social Ecology Vienna, Centre for Environmental History, Schottenfeldgasse 29, 1070 Vienna

Funding authority:

Fördergeber: The Botstiber Institute for Austrian-American Studies BIAAS

URL: <http://botstiber.org/index.htm>

Grant date: June 6, 2016

Fellowship duration: March 1, 2017 - June 30, 2017